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 رئیس  جمهوری ردیف بودجه
 جداگانه به کمیته ملی المپیک داد

کمیته ملـــی المپیـــک از تهدید بـــه انصـــراف از بازی های 
کشـــورهای اســـامی به بهانه نبود بودجه جـــواب گرفت. 
تنها 24 ســـاعت بعـــد از این تصمیم، مســـعود پزشـــکیان 
رئیس  جمهوری دســـتورات لازم برای تأمیـــن اعتبار مبلغ 
مـــورد نظر کمیتـــه در ردیف جداگانـــه با عنـــوان حضور در 
رویدادهای بین المللـــی و منطقه ای را صـــادر کرد،  آن هم 

بـــا پیگیری های احمـــد دنیا مالی وزیـــر ورزش.
کمیته ملی المپیک یکشـــنبه با خبر انصـــراف از بازی های 
کشـــورهای اســـامی و بازی های جوانان آســـیایی بحرین، 
بـــه بهانه کاهش بودجه ســـال آینده کمیتـــه ملی المپیک 
شـــوک بزرگی بـــه ورزش وارد کـــرد. در حالی کـــه حضور در 
بازی های کشـــورهای اســـامی ســـنگ محک بزرگ ورزش 
ایـــران قبـــل از بازی های آســـیایی 2026 ناگویا به حســـاب 
می آیـــد. وزارت ورزش هـــم حســـاب ویـــژه ای روی نتیجـــه 
کاروان ایران بـــاز کرده بود. با اینکه مســـئولان کمیته ملی 
المپیـــک معتقد بودند ســـازمان برنامـــه و بودجه، بودجه 
بازی هـــای آســـیایی را بـــه وزارت ورزش داده و بنابرایـــن با 
طـــرح انصراف تهدیـــد برای پـــس گرفتن بودجـــه کرد  اما 
یـــک منبـــع آگاه، وزارت ورزش را مقصر کم شـــدن بودجه 
کمیتـــه ملـــی المپیک ندانســـت و دلیـــل این اتفـــاق را به 
کوتاهی مســـئولان کمیته ملـــی المپیک ربـــط داد.با همه 
ایـــن اتفاقات با پیگیری هـــای احمد دنیا مالـــی وزیر ورزش 
و جوانان، پزشـــکیان رئیس  جمهوری، دســـتورات لازم در 
خصوص درخواســـت پیش بینی و تأمین اعتبار مبلغ مورد 
اشـــاره در ردیف جداگانه بـــا عنوان حضـــور در رویدادهای 
بین المللی و منطقـــه ای مورد نیاز کمیته ملـــی المپیک را 
صـــادر کرد.البته رئیس کمیتـــه ملی المپیک دربـــاره این 
قضیه صحبت نکـــرد و محمـــد تابع سرپرســـت دبیرکلی 
هم بـــه عنـــوان سرپرســـت کاروان ورزش های زمســـتانی 
راهـــی هاربین چین شـــده اســـت. کمیته ملـــی المپیک 
از دنیا مالـــی وزیـــر ورزش و جوانان به خاطـــر پیگیری های 

صورت گرفتـــه در این زمینـــه قدردانی کرد.

اسکی بازان راهی چین شدند
ملی پوشـــان اســـکی آلپایـــن و صحرانوردی کشـــورمان برای 
حضـــور در نهمیـــن دوره بازهـــای زمســـتانی آســـیایی عازم 
چین شـــدند. این کاروان بـــا محمد کیا دربندســـری و مریم 
کیاشمشکی در رشـــته اسکی آلپاین و ســـمانه بیرامی باهر، 
ســـاحل تیر، فرنـــوش شمشـــکی، عاطفه صالحـــی، دانیال 
ساوه شمشکی، مهدی تیر، علیرضا مقدید و سید احمدرضا 
صیـــد در رشـــته صحرانـــوردی راهی چیـــن شـــد. بازی های 
آســـیایی زمســـتانی از پنجشـــنبه 18 بهمن مـــاه بـــه میزبانی 
شـــهرهای هاربیـــن و یابولی کشـــور چین برگزار می شـــود.

گزارش

زنان پرسپولیس، لیگ برتری شدند
 دور برگشـــت مرحلـــه نیمه نهایی لیـــگ دســـته اول فوتبال زنان 
با شکســـت یک گلـــه پرســـپولیس برابر فـــولاد به پایان رســـید اما 
سرخ پوشـــان پایتخـــت به لطـــف برد 3گلـــه در بازی رفت رســـماً 

راهـــی لیگ برتر شـــدند.
پرســـپولیس هفته گذشـــته در دور رفـــت مرحلـــه نیمه نهایی در 
اهـــواز میهمان فـــولاد بود که سرخ پوشـــان پایتخت بـــردی 3گله 
را به دســـت آوردند. اما دیروز در بازی برگشـــت ســـرخ پوشان در 
ورزشـــگاه درفشـــی فر و با حضور پرشـــور هواداران پرسپولیسی در 

همان دقیقه دوم بازی دروازه شـــان مقابل فولادی ها باز شـــد. هر 
چند موقعیت های پرشمار خلق شـــد اما شاگردان شادی رضایی 
در زدن ضربـــه نهایی دقـــت کافی را نداشـــتند. بهترین فرصت را 
پرسپولیســـی ها در دقیقـــه 83 از دســـت دادند کـــه در موقعیت 
2 بـــه تک، درخشـــش زهـــرا دیلمی در خـــط دروازه فولاد ســـد راه 
گلزنی فاطمه قاســـمی شـــد. با آنکه دقایق 75 و 90 هم دو  صحنه 
مشـــکوک به پنالتی در محوطه فولاد رخ داد امـــا داور اعتقادی به 
پنالتی نداشـــت. در دقیقـــه )5+90( هم فوق واکنـــش  دروازه بان 

پرســـپولیس ســـد راه گل اهوازی ها از روی ضربه ایســـتگاهی شد 
تا فـــولاد با یـــک گل برنـــده بازی باشـــد امـــا در مجمـــوع دو بازی 
رفت وبرگشـــت مرحلـــه نیمه نهایـــی، سرخ پوشـــان بـــا نتیجه 3 
بر یک برنده شـــدند تـــا شـــیرین ترین باخت فصل رقـــم بخورد و 
پرســـپولیس لیگ برتری شـــود. بـــرای تعیین قهرمـــان این فصل 
روز شـــنبه 20 بهمن مـــاه قرار اســـت فینال رقابت ها بیـــن دو تیم 
پرسپولیس و ایســـاتیس کران برگزار شـــود که با موافقت دو تیم 

این مســـابقه در تهران برگزار می شـــود.

حامد جیرودی/ پرســـپولیس، امشـــب در یکی از ســـخت ترین دیدارهای سه سال 
اخیـــر خود به میـــدان می رود. سرخپوشـــان پایتخـــت در حالی از ســـاعت 21:30 در 
هفتـــه هفتـــم لیگ نخبگان آســـیا بـــه میـــدان می روند کـــه بایـــد برابر الهـــال قرار 
بگیرنـــد. یکی از بهترین تیم های فوتبال عربســـتان و آســـیا که در چند ســـال اخیر، 
بـــا جذب ســـتاره های مطرح دنیا، ســـر و صدای زیادی بـــه راه انداخته و توانســـته به 

موفقیت هـــای خوبی هم دســـت پیـــدا کند.
 19 قهرمانی در لیگ حرفه ای عربســـتان، 13 قهرمانی در جام ولیعهد ســـعودی، پنج 
قهرمانی در ســـوپرجام عربســـتان و هفت قهرمانی در جام فدراســـیون عربســـتان، 
رکوردهایـــی اســـت که الهـــال در کشـــورش دارد امـــا »زعیـــم« در فوتبال آســـیا هم 
قدرت نمایی داشـــته و حتی افتخاراتی کســـب کرده که فراتر از قاره کهن بوده است. 
چهار قهرمانی در جام باشـــگاه ها و لیگ قهرمانان آســـیا و همچنیـــن دو قهرمانی در 
ســـوپرجام آســـیا و نیز کســـب عنوان های دوم، ســـوم و چهارم دوره هـــای اخیر جام 
باشـــگاه های جهان، از الهال غول ترســـناکی ســـاخته که دوئل با آن را دشوار نشان 
می دهد. الهال اگرچه در پروســـه دو ســـاله جذب نیمار شکســـت خورد اما همین 
الان هـــم بازیکنانی بین المللی دارد که هر کدام شـــان برای موفقیـــت یک تیم کافی 
هســـتند. از کالیدو کولیبالی و روبن نوس گرفته تا ژائو کانســـلو، سرگی میلینکوویچ 
ســـاوویچ و مالکـــوم. الهال که تـــا پیش از بازی های دیشـــب لیگ نخبگان آســـیا با 
16 امتیـــاز در صـــدر جدول ایـــن رقابت ها در غرب آســـیا قرار داشـــت، حـــالا باید از 
پرسپولیسی میزبانی کند که با 6 امتیاز در رتبه ششـــم این گروه است و برای صعود، 
به امتیازهای دو بازی پیش رویش در لیگ نخبگان نیاز مبرم دارد. اســـماعیل کارتال 

در اولیـــن بازی که هدایت قرمزها را بر عهده داشـــت، مقابل فولاد به تســـاوی یک بر 
یک رسید و حالا باید دید در اولین تجربه آسیایی اش چه عملکردی خواهد داشت. 
هر چند که برای قضاوت کار این مربی ترکیه ای زود اســـت و همه می دانند شکســـت 
دادن الهال در ریاض تا چه حد دشـــوار اســـت. چه آنکه پرسپولیس در طول حدود 
3500 روز اخیر، شـــش جدال با الهال انجام داده که هیچ کدام به ســـود پرسپولیس 
به پایان نرســـیده و ســـه تساوی و ســـه باخت در کارنامه سرخ پوشـــان دیده می شود 
کـــه آخرین آن در 24 مهر 1400 با نتیجه ســـه بر صفر به ســـود آبی های عربســـتان به 
پایان رســـیده اســـت. حالا بعـــد از 3548 روز یا به عبـــارت جزئی تر، 9 ســـال و 8 ماه 
و 15 روز، سرخ پوشـــان امیـــدوار بـــه کســـب بردی دوبـــاره برابر الهال هســـتند و اگر 
چنین شـــود، یک شگفتی بزرگ رخ داده اســـت. اتفاقی که خیلی وقت ها در فوتبال 

رخ داده و بایـــد دیـــد این بار هم اوضاع به کام پرسپولیســـی ها خواهـــد بود یا خیر.

علی نظری جویباری، مدیرعامل استقال درباره 
وضعیـــت انتخـــاب ســـرمربی جدید اســـتقال 
اظهـــار کـــرد: »مـــا همچنـــان در حال بررســـی 
گزینه هـــای ســـرمربی خارجی هســـتیم و هیچ 
عجلـــه ای بـــرای تصمیم گیـــری نداریـــم. قطعاً 
ســـرمربی آینـــده اســـتقال یک مربـــی خارجی 
خواهـــد بود، امـــا در حال حاضر بـــه همکاری با 
ســـهراب بختیـــاری زاده ادامـــه می دهیم. تاش 
ما بر این اســـت کـــه فردی را برگزینیـــم که هم از 

نظر فنی در ســـطح بالایی باشـــد و هم سبک 
فوتبالـــی اش بـــا اســـتقال هماهنگـــی 

داشـــته باشد.«
نیـــاز، مـــا  افـــزود: »در صـــورت  وی 
بختیـــاری زاده را نیـــز مـــورد حمایـــت 

قـــرار خواهیـــم داد و او می توانـــد هر 
تصمیمی کـــه صـــاح بداند، 

اتخـــاذ کند. اگر ســـرمربی 
جدیـــد بخواهد دســـتیار 
خارجـــی یـــا ایرانـــی بـــه 
کادر فنـــی اضافـــه کند، 
ایـــن موضـــوع بـــه نظر 
بختیاری زاده بســـتگی 
دارد. فعـــاً چنـــد بازی 

فرصت داریـــم تا بتوانیم 

یک ســـرمربی بـــزرگ را برای اســـتقال انتخاب 
کنیـــم. البتـــه بـــرای انتخـــاب ســـرمربی جدید 
عجلـــه ای نداریم. درســـت اســـت کـــه فرصت 
کمی داریـــم، اما ایـــن به معنـــای تصمیم گیری 

عجولانـــه نیســـت.«
وی ادامه داد: »از هواداران استقال می خواهیم 
کـــه ما را تحت فشـــار قـــرار ندهند تـــا مجبور به 
انتخاب یک مربی درجه چندم نشـــویم. برنامه 
ما این اســـت که در صـــورت انتخاب ســـرمربی 
جدید، او تنها مســـئولیت هدایـــت تیم اصلی را 
نداشـــته باشـــد، بلکه بر آکادمی و تیم های 
پایه نیز نظارت کند تـــا از حضور او نهایت 
بهـــره را ببریم. یکـــی از دلایلـــی که باعث 
می شـــود باشـــگاه های ایرانـــی در دعـــاوی 
حقوقـــی بازنـــده باشـــند، عـــدم پرداخـــت 
بموقع مطالبات مربیان و بازیکنان 
خارجی اســـت. طبـــق قوانین 
فیفا، اگر یک باشـــگاه دو ماه 
دســـتمزد ســـرمربی خود را 
پرداخـــت نکنـــد، قـــرارداد او 
به صـــورت خودکار لغو شـــده 
و باشـــگاه موظف به پرداخت 
تمامـــی مطالبـــات او خواهـــد 

بود.«

امیر قلعه نویی، ســـرمربی تیم ملـــی فوتبال ایران در خصوص حواشـــی 
فوتبال گفت: »این حواشـــی را پیش بینی کرده و اوایل فصل نیز مســـائلی 
را که بایـــد می گفتیم، گفتیم. نمی خواهـــم به ریز مســـائل ورود کنم. در 
یکـــی، دو مصاحبـــه نیز گفتم شـــاید در اســـتادیوم ها تنش ایجاد شـــود . 
امـــا مـــا ایرانی هســـتیم و حداقل فرهنگ 3 هزار ســـاله داریـــم که خیلی 
هم بیشـــتر اســـت. کل دنیـــا ایرانی هـــا را به اخـــاق، معرفـــت و فرهنگ 
می شناسند.«او بیان کرد: »بارها مثال منچستریونایتد را زده ام که 10 سال 
نتیجـــه نمی گیرد اما ابتدای هر فصل کل بلیت هایش فروخته می شـــود. 
یعنی آنها از فوتبال لذت می برند و برد و باخت برایشـــان احساســـی است 
و لذت فوتبال را از خودشـــان نمی گیرند. شاید شـــرایط اقتصادی و سایر 
مســـائل تأثیرگذار باشـــد اما جـــوان می خواهـــد خودش را خیلـــی موارد 
تخلیه کند کـــه چنین اتفاقی می افتـــد. خواهش می کنم ایـــن هواداران 
عزیز که ســـرمایه مملکت هســـتند، این مســـائل را رعایت کنند و مانند 
همه جای دنیا از فوتبال لذت ببرند. البته اکثرشـــان هم رعایت می کنند 
و اتفاقاتـــی از ایـــن دســـت را نباید به حســـاب همه طرفداران گذاشـــت. 
امیدواریم مســـئولان هم رســـیدگی کنند تا دیگر چنین اتفاقاتی نیفتد.«

شگفتیرخمیدهد؟

جویباری:سرمربیبعدیاستقلال
خارجیاست

قلعهنویی:ایرانیرابهفرهنگ
میشناسند

بازی سخت پرسپولیس مقابل الهلال

مهـــری رنجبر/محمدرضا داورزنی، مشـــاور وزیـــر ورزش و 
جوانان چند ســـاعتی میهمان ما در مؤسســـه ایران بود. 
او که تجربه موفق مدیریت در باشگاه، فدراسیون و وزارت 
را داشـــته، خیلی بی پرده به ســـؤالات جـــواب  داد. به نظر 
او بی پولی و گرانی ارز مشـــکل ورزش ایران نیســـت، بلکه 

بی هدفـــی و بی برنامگی معضل اصلی ورزش اســـت.
هدف وزیر ورزش این است که در بازی های 

آسیایی ناگویا 25 مدال طلا بگیریم. به نظر شما 
با وضعیت فعلی ورزش ایران می توانیم به این 
تعداد مدال دست یابیم؟ چون کمیته ملی 

المپیک معتقد است شدنی نیست. ما باید 
به گذشته برگردیم. از 2006 به 2010، به 

2014، به 2018 و 2022 چه اتفاقی افتاد که 
در مقطعی رشد کردیم و مقطعی افت؟

نتایـــج بازی های آســـیایی اثـــرش را در 
بازی هـــای المپیک می گـــذارد. 2008 
چه اتفاقـــی افتـــاد امـــا 2012 خوب 
بود. ما نباید تنها به دو، ســـه رشته 
کشتی، وزنه برداری و تکواندو تکیه 
کنیم کـــه بار مدالـــی المپیک را به 
دوش می کشـــند. ظرفیـــت ورزش 
ما بیشـــتر از این حرف هاســـت. مـــا باید 
کار را اصـــاح کنیم. چند روز پیش در جلســـه 
فدراســـیون دانش آمـــوزی بحثی داشـــتیم 
درباره اینکه رشـــته های پرمـــدال را از کجا 
اســـتارت بزنیـــم. رشـــته های پـــر مـــدال از 

مقطع ســـنین 6 تا 18 ســـال، 17/5 میلیون دانش آموز در 
آموزش و پـــرورش داریم.

زنان ایران در  هانگژو هم خوش درخشیدند 
و نشان دادند حتی در بعضی رشته ها بهتر از 

مردان نتیجه می گیرند.
زنان ما منهای چند رشـــته که به لحاظ شرعی نمی توانند 
شـــرکت کنند، در اکثر رشـــته های ورزشـــی اگـــر روی آنها 
ســـرمایه گذاری شـــود، بیشـــتر از مردان جواب می دهند. 
وزیـــر ورزش خیلـــی به این مســـأله اعتقـــاد دارد. اگر برای 
ورزش زنـــان بیشـــتر هزینه کنیم، برگشـــت آن بیشـــتر از 
ورزش مـــردان خواهد بـــود. اگر قدم به قـــدم جلو برویم، 
زنان خودشان را نشـــان می دهند. ببینید، در پاراالمپیک 
زنانی مثل ســـاره جوانمردی چقدر مـــدال می گیرند. زنان 
ثابـــت کرده اند وقتـــی مورد توجـــه قرار بگیرند، ســـریع تر 

می گیرند. نتیجه 
این قضیه روی مردان هم تأثیر می گذارد و آنها را 

به تکاپو می اندازد.
دقیقـــاً. در واقـــع رقابت بـــه وجـــود می آیـــد. دنیامالی در 
جلســـات تخصصـــی رشـــته ها تأکید بـــر بالا بـــردن رقابت 
بیـــن ورزشـــکاران دارد. ورزشـــکار نبایـــد خیالـــش راحت 
باشـــد. این راحتی خیال باید برداشـــته شـــود و به جایش 
نگرانی از دســـت دادن جایگاه پیش بیاید تا تاش بیشـــتر 
شـــود. وقتی همیشه سعی برای بهتر شـــدن شرایط شود، 
ورزشـــکار برنامه حرفه ای تری پیدا می کند. باید ورزشکاران 
ملی پوش از اســـتعدادهای پشـــت سرشان احساس خطر 

داشـــته باشـــند که می توانند جای آنهـــا را بگیرند.

بودجه لازمه کار است، به ویژه حالا که با گرانی 
دلار، فدراسیون ها معتقدند کار سخت تر شده 

است.
مـــا ملتی هســـتیم کـــه بـــا شـــرایط مختلـــف هماهنگ 

شـــده ایم.
با دلار 80 تومانی که نمی شود.

 ولاســـکو را بـــا دلار هزار تومـــان آوردیم و حالا شـــده 80 
هزار تومـــان باز کارمـــان را انجام می دهیم. مشـــکل ما 
در ایران پول نیســـت. این کشـــور، کشور ســـرمایه داری 
اســـت و پول زیادی در آن هســـت. به عنـــوان مثال گیر 

باشـــگاه های ســـرخابی ما پول بود؟
نگاه کلی به والیبال، بسکتبال، هندبال و فوتبال بیندازید 
کـــه کار باشـــگاهی می کننـــد، چرتکه بیندازیـــد که چقدر 
هزینـــه می شـــود. در کشـــور ما پـــول مهم اســـت اما گیر 

اصلـــی به ویـــژه در ورزش حرفه ای پول نیســـت.
دنیامالی نشست های مختلفی را با فدراسیون ها 
برای بررسی وضعیت رشته های ورزشی تا ناگویا و 
المپیک داشته است، این ایده را موفق می دانید 

یا نه؟
وزیر ورزش پاســـخگوی هـــر اتفاقی در ورزش اســـت. وزیر 
مســـئولیت پذیر اســـت و احســـاس می کند نبایـــد کارها 
دقیقـــه 90 انجـــام شـــود. ما تـــا بازی هـــای آســـیایی 2026 
ناگویـــا تقریبـــاً دو ســـال زمان داریـــم و تا المپیـــک 2028 
لس آنجلـــس چهـــار ســـال. نتیجه گیـــری در المپیـــک و 
بازی هـــای آســـیایی 6 ماهـــه اتفـــاق نمی افتـــد. موفقیت 
در المپیـــک نیاز بـــه برنامه 5 تـــا 10 ســـاله دارد و بازی های 

بی پرده با مشاور وزیر ورزش

داورزنی:گیر اصلی ورزش،پول نیست
اگر در رشته های ورزشی زنان سرمایه گذاری شود،از مردان بیشتر جواب می دهد

آســـیایی برنامه 5-4 ســـاله. اینکه منِ رئیس فدراســـیون 
بگویـــم این مســـابقات را داریـــم و با برنامه هـــای تدارکاتی 
کار را انجـــام می دهیـــم، درســـت نیســـت. همه رؤســـای 
فدراســـیون ها هم حـــرف از گرانـــی ارز می زننـــد و کمبود 
بودجـــه را مطـــرح می کنند. اگر رشـــته ای برنامه داشـــته 
باشـــد و با آن حرکـــت کند، می تـــوان از آن بازخورد خوبی 
گرفت که برنامه در مســـیر درست هســـت یا نه؟ در ورزش 
باید هدف مشـــخص باشـــد و برای آن بجنگیم، نه اینکه 
حالا ببینیم چه می شـــود. با ان شاءالله و ماشاءالله اتفاقی 
نمی افتد، مگر اینکـــه هدفگذاری کنید. البته از تکنولوژی 

هم باید اســـتفاده کرد.
مثل قبل؟

زمـــان  هاشـــمی طبا همـــه تیم هـــا بـــا ارزیابـــی در مرکـــز 
ســـنجش، مشـــخص می شـــدند کـــه چـــه تیمـــی نتیجه 
می گیـــرد و چه تیمـــی نتیجه نمی گیرد. دوبـــاره این قضیه 
احیا شده و وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک بر استفاده 
از مرکز ســـنجش تأکید دارنـــد. تأکید بر این اســـت که ما 
عاوه بر حمایت از برنامه فدراســـیون ها، بـــر آنها نظارت 
داشـــته باشیم. فدراســـیون ها در جلســـات از برنامه ها و 
اهداف شـــان در بازی های آســـیایی می گوینـــد. ما اعتقاد 
داریـــم بایـــد تعیین تکلیف شـــود چرا کـــه می خواهیم در 
ناگویـــا نتیجـــه بگیریـــم و در المپیک درســـت اســـت که 
کاروان کیفی می رود اما طبیعی اســـت که از عملکرد همه 
رشـــته ها راضی نیســـتیم. رشـــته های رکـــوردی در داخل 
تمرین معلوم است که چه شـــرایطی دارد. همه اقدامات 
بایـــد هدفمند باشـــد حتـــی بـــرای بازی های کشـــورهای 
اســـامی که 51 کشـــور حضور دارند. ایـــن بازی ها با حضور 
تیم های آفریقایی، آسیایی، اروپایی و حتی ترکیه ایستگاه 
ارزیابی برای تعیین وضعیت رشـــته ها تـــا قبل از بازی های 
آســـیایی اســـت. ما می خواهیم در بازی های کشـــورهای 
اسامی حرف اول را بزنیم، در ناگویا شرایط مدالی بهتری 
داشته باشـــیم و تعداد سهمیه های بیشتری در رشته های 
مختلف برای المپیک 2028 بگیریـــم. پول در ورزش باید 

هدفمندتر هزینه شـــود.


